
Antwoorden op vragen fractie CU Scherpenzeel (verzoek Marieke van de Beek, CU, dd. 4-12-‘19, 
aan wethouder Hans van Daalen)

Verstuurd op 6 december 2019

1. Hoe groot is de invloed van Scherpenzeel (en de huidige dorpen) straks op het beleid t.a.v. 
belangrijke sport- en kultuurvoorzieningen?

Belangrijk is te vermelden dat de gemeenteraad/gemeenteraden hierover een besluit moeten  
nemen. 

Voor de huidige situatie in de gemeente Barneveld kunnen we als voorbeeld verwijzen naar het 
actuele beleid zoals het in 2018 in de raad behandelde masterplan Buitensport: 
https://ibabsonline.eu/LijstDetails.aspx?site=Barneveld&ListId=f30a5504-91b4-4033-853a-
e64f62eec6cf&ReportId=7cce716f-0b4a-4752-ac6d-790e9ca5f7b8&EntryId=cd490707-178a-43f8-
92f0-e724297689f3&searchtext=. Hierin wordt uitvoerig in gegaan hoe de gemeente met de 
sportverenigingen het sportbeleid vormgeeft. Het masterplan is een aanvulling op en in lijn met het 
reeds bestaande beleid en de visie van de gemeente. 

Voor de positie van de buitensport in Barneveld is de visie van de gemeente gedefinieerd in ‘Zelf-
Samen-Gemeente’ leidend: 
1. Eigen verantwoordelijkheid en zelfredzaamheid (ZELF).
2. Omzien naar elkaar en onderlinge zorgzaamheid zijn van groot belang (SAMEN). 
3. Zo nodig draagt de gemeente zorg voor een vangnet van ondersteunende voorzieningen 
(GEMEENTE). 

Voor de buitensportcomplexen betekent dit dat de gemeente, vanuit de waarde die aan 
(buiten)sport wordt toegekend en in samenspraak met de verenigingen, particulier initiatief 
stimuleert. Bijvoorbeeld op het gebied van eigendom, beheer en onderhoud van de 
buitensportcomplexen betekent dit een bijdrage naar mogelijkheden van diverse verenigingen. 

https://ibabsonline.eu/LijstDetails.aspx?site=Barneveld&ListId=f30a5504-91b4-4033-853a-e64f62eec6cf&ReportId=7cce716f-0b4a-4752-ac6d-790e9ca5f7b8&EntryId=cd490707-178a-43f8-92f0-e724297689f3&searchtext=
https://ibabsonline.eu/LijstDetails.aspx?site=Barneveld&ListId=f30a5504-91b4-4033-853a-e64f62eec6cf&ReportId=7cce716f-0b4a-4752-ac6d-790e9ca5f7b8&EntryId=cd490707-178a-43f8-92f0-e724297689f3&searchtext=
https://ibabsonline.eu/LijstDetails.aspx?site=Barneveld&ListId=f30a5504-91b4-4033-853a-e64f62eec6cf&ReportId=7cce716f-0b4a-4752-ac6d-790e9ca5f7b8&EntryId=cd490707-178a-43f8-92f0-e724297689f3&searchtext=


In de praktijk zien we dat in de verschillende kernen sportverenigingen zijn gevestigd. 

2. Kunt u voorbeelden noemen van (recente) voorzieningen waarin Barneveld heeft geïnvesteerd en 
gaat investeren?

In de afgelopen jaren heeft de gemeente geïnvesteerd in een nieuw binnenzwembad in Voorthuizen; 
(kunst)grasvelden bij sportverenigingen; onderwijshuisvesting (basis en voortgezet onderwijs). 
Momenteel loopt de realisatie van de nieuwe dorpshuizen in Garderen en Voorthuizen. 

Afgelopen jaar (2018) heeft de gemeente Barneveld zo’n € 35 miljoen geïnvesteerd. De grootste 
uitgaven betroffen het aanleggen van de tunnel onder het spoor bij Harselaar, infrastructurele 
maatregelen zoals bij de Verbindingsweg in Voorthuizen en Harselaar, fietsroutes, herinrichting 
Oosterbosterrein (school, hockeyclub, korfbal) en de nieuwbouw van de Koningin Julianaschool.

3. Het zwembad 't Willaer is al sinds jaar en dag een belangrijke voorziening en wordt gewaardeerd 
door veel inwoners van Scherpenzeel en omgeving. Het zwembad draait mede met behulp van een 
groot aantal vrijwilligers, o.a. voor het onderhoud. De structurele jaarlijkse subsidie voor het 
zwembad bedraagt € 50k. De huidige staat van onderhoud is prima en op dit moment wordt er een 
forse verbouwing/renovatie (met een eenmalige subsidie van de gemeente) uitgevoerd om de 
gebouwen attractiever en duurzamer te maken. Ook de horecavoorziening krijgt een upgrade. Hoe 
ziet u de toekomst van het zwembad in Scherpenzeel?

Vanuit het college Barneveld is de intentie uitgesproken om bij een fusie het voorzieningenniveau 
(inclusief zwembad) in Scherpenzeel zoveel mogelijk op het huidige niveau te houden. Dit is een 
vergelijkbaar niveau als in Barneveld en specifiek als in Voorthuizen (Voorthuizen is qua schaal het 
meest vergelijkbaar met Scherpenzeel).



4. Kulturhus de Breehoek: Vaste huurders zijn de sportverenigingen, de kerk en de bibliotheek. De 
bezetting is goed maar het exploitatietekort en het onderhoud van het gebouw zijn op dit moment 
forse lasten voor Scherpenzeel. Het bestuur heeft een brief verstuurd die wij als bijlage toevoegen. 
Hoe ziet u de toekomst van De Breehoek?

Wij hebben onvoldoende inzicht in de achtergrond en de actuele situatie van De Breehoek en 
kunnen daar dus geen uitspraken over doen. 

5. De (zelfstandige) bibliotheek krijgt structureel € 200k subsidie per jaar en heeft ongeveer 2500 
leden (25% van de bevolking). De bibliotheek is de 'trekker' van een groot aantal activiteiten in De 
Breehoek, deels ook gericht op kwetsbare groepen. Hierbij moet worden gedacht aan 'Boekstart' 
voor heel jonge kinderen, voorleesuurtjes, muziek op schoot, tabletcafé voor ouderen, cursussen 
digitale vaardigheden, 'Taal, thee en koffie' voor mensen met een taalachterstand, en de digitale 
werkplaats voor kinderen die geïnteresseerd zijn om digitale techniek te ontdekken. Hoe ziet u de 
toekomst van de bibliotheek, welke bibliotheekvoorzieningen zijn er in de Barneveldse kernen en 
hoe wordt in deze kernen de toegevoegde 'sociale' waarde van de bibliotheek vormgegeven? 

De huidige situatie is dat in de gemeente Barneveld de bibliotheek structureel € 870.000,- subsidie 
krijgt en ongeveer 14.600 leden heeft (25% van de bevolking). De bibliotheek heeft een 
hoofdvestiging in het centrum van Barneveld en heeft daarnaast nevenvestigingen in de dorpshuizen 
van Kootwijkerbroek en Voorthuizen (in 2020; nu tijdelijk in een verzorgingshuis). Voor inwoners die 
door fysieke omstandigheden niet naar de bibliotheek kunnen komen is er ‘Boek aan Huis’.

In de huidige tijd gaat het niet meer alleen om de fysieke collectie boeken en andere materialen, 
maar om de brede maatschappelijke functie van de bibliotheek. De bibliotheek heeft een inloop- en 
ontmoetingsfunctie (‘Het Open Boek’), bevat ook het Taalhuis waar volwassen en ouderen terecht 
kunnen voor advies en cursussen om hun reken-, taal- en digitale vaardigheden te verbeteren. Voor 
kinderen en jongeren wordt gewerkt aan leesbevordering door educatieve activiteiten in de 
bibliotheek maar ook met BoekStart (ook in VVE-instellingen en op de consultatiebureaus met de 
BoekStart-coach), de Voorleesexpress in gezinnen waar weinig wordt voorgelezen en met het 
programma de Bibliotheek op school in het primair en voortgezet onderwijs. De bibliotheek huisvest 
in Barneveld tevens het toeristisch informatiepunt (waar inwoners met een beperking werkervaring 
opdoen), de ouderenadviseur en het Sociaal-Juridisch Steunpunt en biedt ook ruimte aan debat en 
kunst & cultuur. 

6. Onze sportverenigingen (twee voetbalclubs, hockeyclub) dragen voor 25% bij aan iedere nieuwe 
investering en 50% aan de reguliere onderhoudskosten. De tennisvereniging en ruitersportvereniging 
draaien zonder subsidie. Recent hebben wij een besluit genomen om te investeren in een tweede 
gebouw voor de Scouting. Zij dragen zelf zorg voor de exploitatie. Zijn de afspraken met de 
sportverenigingen vergelijkbaar met die in Barneveld? Zo nee, waar zitten de grote verschillen? 

Ook de gemeente Barneveld kent soortgelijke afspraken, waarbij de gemeente over het algemeen 
eigenaar is van de sportvelden en kleedkamers en de sportvereniging eigenaar van de kantine. Zie 
ook het Masterplan Buitensport:

https://ibabsonline.eu/LijstDetails.aspx?site=Barneveld&ListId=f30a5504-91b4-4033-853a-
e64f62eec6cf&ReportId=7cce716f-0b4a-4752-ac6d-790e9ca5f7b8&EntryId=cd490707-178a-43f8-
92f0-e724297689f3&searchtext=

7. Kunt u iets zeggen over toekomstige ontwikkelingen van de ozb in Barneveld?  

https://ibabsonline.eu/LijstDetails.aspx?site=Barneveld&ListId=f30a5504-91b4-4033-853a-e64f62eec6cf&ReportId=7cce716f-0b4a-4752-ac6d-790e9ca5f7b8&EntryId=cd490707-178a-43f8-92f0-e724297689f3&searchtext=
https://ibabsonline.eu/LijstDetails.aspx?site=Barneveld&ListId=f30a5504-91b4-4033-853a-e64f62eec6cf&ReportId=7cce716f-0b4a-4752-ac6d-790e9ca5f7b8&EntryId=cd490707-178a-43f8-92f0-e724297689f3&searchtext=
https://ibabsonline.eu/LijstDetails.aspx?site=Barneveld&ListId=f30a5504-91b4-4033-853a-e64f62eec6cf&ReportId=7cce716f-0b4a-4752-ac6d-790e9ca5f7b8&EntryId=cd490707-178a-43f8-92f0-e724297689f3&searchtext=


Het uitgangspunt is om de OZB met de gemiddelde inflatieontwikkeling (gemeten over de afgelopen 
5 jaar) te laten toenemen. Aanvullend heeft onze gemeenteraad ingestemd om vanaf 2020 een 
inhaalslag te maken ten aanzien van het tarief voor de niet-woningen: een verhoging van 25%. Voor 
uw beeld: in 2019 is het OZB-woningtarief in Scherpenzeel 11% hoger dan het Barneveldse tarief. 
Voor de niet-woningen is het Scherpenzeelse tarief 18% hoger dan Barneveld. In 2020 komen de 
OZB-tarieven dus per saldo dichter bij elkaar: het woningen-tarief blijft in Barneveld lager dan in 
Scherpenzeel. Voor de niet-woningen komen de Barneveldse tarieven iets boven de Scherpenzeelse 
tarieven te liggen.

8. Het sociaal domein zorgt in veel gemeenten op dit moment voor tekorten. Hoe is dit in Barneveld? 
Voor zover u inzicht heeft in de voorzieningen in het sociaal domein in Scherpenzeel, waar zitten de 
significante verschillen met Barneveld? Zijn er zaken waarin een versobering is te verwachten voor 
Scherpenzeel?

Net als elders in het land is bij onze gemeente sprake van hogere uitgaven door een groter beroep op 
een aantal voorzieningen. In 2019 is gestart met de uitvoering van het Werkprogramma jeugd. Het 
doel is kostenreductie, daling van het aantal jeugdigen in verblijf en door middel van preventie te 
voorkomen dat specialistische jeugdhulp nodig is. Wij signaleren dat de uitgaven voor specialistische 
jeugdhulp stijgen, met name omdat de zwaarte van de problematiek nog steeds toeneemt. De eerste 
resultaten van de transformatieprojecten uit het Werkprogramma jeugd laten wel een verminderde 
stijging zien. Het doel is om tijdens de looptijd van het werkprogramma (2019-2021) de uitgaven 
volledig te stabiliseren. 

Preventieactiviteiten vragen om een investering voordat ze wat opleveren. Samen met alle 
betrokken partners hebben wij één Platform Jeugd opgericht. Hierin werken deelnemers samen aan 
thema’s die staan voor belangrijke levensgebieden van kinderen. Het gaat om een aanpak gericht op 
meer perspectief op normale maatschappelijke participatie en een gezonde ontwikkeling. Zo gaan we 
nauwer samenwerken met scholen en huisartsen, zodat we problemen met opvoeden en opgroeien 
eerder signaleren. 

Wij verwachten een forse toename en uitgaven voor de Wmo-voorzieningen. Dit heeft te maken met 
een aantal factoren: een versnelde instroom vanuit de jeugdhulp, een verminderde 
instroom/toegenomen uitstroom uit verblijfsvoorzieningen voor mensen met chronische 
psychiatrische problematiek en een toename van het aantal kwetsbare ouderen dat zelfstandig blijft 
wonen. Niet alleen het aantal Wmo-cliënten neemt toe, ook de zwaarte van de problematiek. 

Daarnaast is landelijk een uniforme lage inkomensonafhankelijke eigen bijdrage voor gebruik van 
Wmo-voorzieningen ingevoerd. Dit leidt tot minder inkomsten voor de gemeente, waarmee in de 
begroting rekening is gehouden. Niet uitgesloten is dat deze wijziging een aanzuigende werking gaat 
hebben, met andere woorden dat meer mensen gebruiken gaan maken van Wmo-voorzieningen. 
Gezien de onvoorspelbaarheid hiervan is hier in de begroting geen rekening mee gehouden. We 
zullen dit monitoren. 

Zoals gemeld in de Kadernota, is de doelgroep van de Participatiewet sterk veranderd. Een grotere 
groep inwoners heeft voor langere tijd ondersteuning nodig bij het vinden en behouden van werk. 
Ook nemen de uitgaven voor re-integratie instrumenten toe. Dit terwijl het goed gaat met de 
economie en er veel vacatures zijn. Werkzoekenden die relatief eenvoudig plaatsbaar zijn, hebben 
voor het overgrote deel al een plek op de arbeidsmarkt gevonden. Het plaatsen van werkzoekenden 
met een grotere afstand tot de arbeidsmarkt vraagt om extra inzet van begeleiding en instrumenten. 
Bij ongewijzigd beleid verwachten we de komende jaren een tekort op het BUIG-budget (een 
gebundelde uitkering van het Rijk voor het bekostigen van uitkeringen in het kader van onder meer 
de Participatiewet en levensonderhoud startende ondernemers) en een toename van uitgaven uit 



het re-integratiebudget. Dit leidt mogelijk tot andere beleidskeuzes in de toekomst. Met het door de 
raad gevraagde memo ‘wijziging bijstandsbestand’ geven wij inzicht in deze problematiek, waarna wij 
later dit jaar verschillende scenario’s schetsen met de bijbehorende verwachte (financiële) gevolgen.

Naast deze genoemde ontwikkelingen is er geen reden om te verwachten dat er een versobering op 
het sociaal domein wordt doorgevoerd.

9. Hoe tevreden zijn de ondernemers in Barneveld over het gemeentelijke (economisch) beleid en 
hoe verloopt de communicatie met hen?

De gemeente Barneveld is de beste economische locatie van de provincie Gelderland en behoort tot 
de top-20 van Nederland. Dat staat in de jaarlijkse ranglijst van economische prestaties van 
gemeenten en regio’s van Bureau Louter uit Delft. Barneveld staat op plek 17 van in totaal 351 
gemeenten; vorig jaar was dat nog plek 20. 

De economische prestaties van Barneveld zijn afgemeten aan het aantal arbeidsplaatsen, de 
toegevoegde waarde (dat is: de omzet min de inkoop van goederen en diensten) en het aantal 
startende bedrijven, steeds met een onderscheid naar economische sectoren. De gemeente 
Barneveld scoort op ál deze terreinen goed, waarbij met name de personengeoriënteerde bedrijven 
(met een rapportcijfer van 8,6) de Barneveldse lijst aanvoeren. Het gaat hierbij om detailhandel, 
directe dienstverlening, onderwijs en zorg. Daarnaast dragen de materiaalgeoriënteerde bedrijven 
(vaak gevestigd op de bedrijventerreinen) bij aan de hoge notering van de gemeente Barneveld.

10. Als er gesprekken komen met Barneveld over een evt. fusie, gaan wij die dan in als gelijkwaardige 
partners?  

Als een bestuurlijke fusie ter sprake gaat komen, dan zullen de beide gemeenten hierin hun eigen 
eisen en wensen inbrengen en zijn beide gemeenten gesprekspartner in het fusieproces. Aangezien 
de beide gemeenten niet gelijk zijn qua grootte (inwoners, bedrijvigheid, organisatie) en 
bestuurskracht, zal zich dat ook door vertalen in het fusieproces. Hierbij zal een ieder gevraagd 
worden om vanuit zijn/haar eigen perspectief een goede toekomst na te willen streven voor de 
inwoners en bedrijven van de nieuwe gemeente.

11. Op dit moment heeft Scherpenzeel een goede financiële reserve. Onduidelijk is natuurlijk, hoe 
die er over drie jaar uitziet. Maar uitgaande van deze gevulde 'spaarpot', zijn er bij een fusie 
afspraken te maken over de besteding van dit geld? 

Bij een bestuurlijke fusie komen normaliter beide gemeenten op enig moment onder preventief 
toezicht van de provincie te staan. Afhankelijk van een eventuele intentieovereenkomst c.q. 
herindelingsontwerp zullen afspraken gemaakt kunnen worden over toekomstige besteding van 
middelen.

12. Zijn er verder nog relevante zaken die van belang zijn voor onze overwegingen en die het college 
aan onze fractie wil meegeven?

In de berichtgeving over een eventuele bestuurlijke fusie met Barneveld lezen wij dat er veel vragen 
zijn over het behoud van voorzieningen in Scherpenzeel. Wij willen benadrukken dat een nieuwe 
gemeenteraad (na herindeling) hierover beslist en dat het de intentie is om bij een fusie het 
voorzieningenniveau (inclusief zwembad) in Scherpenzeel zoveel mogelijk op het huidige niveau te 
houden. 
De gemeente Scherpenzeel is qua omvang het beste te vergelijken met onze tweede kern 
Voorthuizen. Ook in Voorthuizen wordt veel geïnvesteerd in voorzieningen (overdekt zwembad; 



buitensportaccommodaties; aanvullende rondweg naast de investering van de provincie; nieuw 
dorpshuis; etc.).


